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تلاش امام، ایجاد جامعه 
بدون فقر بود

اصلاح طلب گفت:  فعال سیاسی 
امام خوی کوخ  نشینی را مبتنی بر یک 
منطق الهیاتی طراحی می کرد و معتقد 
است باید یک نظام اسلامی مبتنی بر 
این خوی تلاش کنند تا همه منابع 
کشور را که متعلق به همه آحاد ملت 
است در خدمت یک نظام جامع و رفاه 
اجتماعی دربیاورند و با یک مدیریت 
درست جامعه منهای فقر را در کشور 
ایجاد کنند. غلامرضا ظریفیان افزود: 
اگر چنین جامعه  ای محقق شد، آن 
زمان است که ما می  توانیم آثار این 
جامعه عادلانه را در معنویت درست و 
توحید صحیح و نظام اخلاقی درست 
جست وجو کنیم. وی ادامه داد: طبیعتاً 
باید دوباره به این آموزه های دوری 
از کاخ  نشینی برگردیم و اگر از این 
آموزه ها و هشدارهای امام غفلت کنیم، 
دچار بلیه می  شویم. فرصتی که خداوند 
برای ما قرار داده همیشگی نخواهد 
بود و بعد همه حسرت آن فرصت را 
خواهند خورد که چرا این فرصت الهی 
را از دست دادند. همه ما باید به آن 
آموزه  ها برگردیم و تلاش کنیم و به آن 
هشدارهای حضرت توجه داشته باشیم 

تا دچار آن بلاها نشویم.

سـرمقــاله

عدم مذاکـــره مستقیم ایران و آمریکا فضایی را فراهم 
کرده است که سایر بازیگران به دنبال فضاسازی علیه ایران 
هستند. در همین راستا روز گذشته دبیرکل شورای همکاری 
خلیج فارس با مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا دیدار و دو 
طرف درخصوص آخرین تحولات مذاکرات هسته ای ایران در 
وین رایزنی کرده اند. الحجرف در این دیدار تاکید کرد که باید 
توافقی با ایران حاصل شود که ثبات منطقه را تضمین کند. 
هرگونه توافق با تهران باید رفتارهای ایران در منطقه را شامل 
شود. در حالی که ایران همواره اعلام کرده آماده تعامل با همه 
کشورهای همسایه برای تقویت ثبات و امنیت در منطقه است. 
دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس همچنین تاکید کرد که 
امیدوارم ایران در راستای تقویت ثبات و امنیت در منطقه، 
تعامل مثبت و سازنده با تلاش های جامعه بین المللی داشته 
باشد. این در حالی است که سخنگوی وزارت امور خارجه 
ایران روز دوشنبه تصریح کرد که مذاکره  کنندگان ارشد طبق 
توافق صورت گرفته برای انجام مشورت ها و همچنین انجام 
تنفس پس از چند روز رایزنی فشرده به پایتخت  ها بازگشته 
بودند و اکنون شاهد بازگشت مجدد مذاکره کنندگان به وین 
هستیم. البته در این چند روز جلسات کارشناسی برگزار 
شده و تمرکز جلسات بر روی چهار متن اصلی در خصوص 
موضوعات مختلف بوده است و در راستای گفت وگوهایی 
که تاکنون انجام شده بسیاری از جداول آماده شده است. 
البته که موضوعات باقی  مانده، موضوعات کلیدی هستند 
که نیاز به اخذ تصمیمات خاص سیاسی دارند. به خصوص 
از طرف واشنگتن و آن ها باید تصمیمات خود را در مورد 
مسائل باقی  مانده به خصوص موضوع رفع تحریم  ها اعلام 
کنند. قطعا اگر مذاکره مستقیم با آمریکا از ابتدا در دستور 
کار قرار می گرفت امروز کار ایران برای رفع تحریم ها آسان تر 
بود و سایر کشورها که اصولا نقشی در این میان ندارند، 
نمی توانستند بر ایران فشار وارد کنند و با گفت وگو با مقام های 
اروپایی، درخواست های بیشتری داشته باشند. اگر اندکی 
هوشمندانه عمل می کردیم شاید امروز قدرت منطقه ای ایران 
جزو موضوعات مذاکره نبود. امروز همه در حال سوءاستفاده 
از فضا هستند و این به علت اشتباهاتی است که خودمان 
انجام داده ایم. امروز شرایط به گونه ای نیست که خواسته های 
کشورهای عربی مورد توجه قرار گیرد. اگر امروز نیز مذاکرات 
رو به پیشرفت است به این علت است که مسائل غیرهسته ای 
همچون قدرت دفاعی و موشکی ایران دیگر در مذاکرات مطرح 
نیست و خواسته های فرابرجامی کنار گذاشته شده است. 
صرفا یک فضاسازی سیاسی و تبلیغاتی امروز در دستور کار 
قرار گرفته و هرچه مذاکرات طولانی تر شود این فضاسازی ها 
شاید بیشتر شود. ایران اگر می خواهد زیر فشار قرار نگیرد باید 
نقش واسطه ها در مذاکرات را به حداقل برساند و اجازه ندهد 
هر کشوری برای خود نیز امتیازاتی مدنظر قرار دهد و سنگی 
به سمت مذاکرات پرتاب کند. باید خودمان روند دیپلماتیک 
را در اختیار گیریم تا هر چه سریع تر تحریم ها لغو شود و یک 

توافق در وین حاصل شد.

با مذاکره مستقیم، کارآسان تر بود

ضرورت رفع موانع توسعه 
پلتفرم های داخلی

در جلسه شورای عالی فضای مجازی بر توسعه 
پلتفرم های داخلی به ویژه در حوزه کسب و کار، 
اطلاع رسانی و رسانه ای تاکید شد. جلسه شورای عالی 
فضای مجازی عصر دیروز سه شنبه به ریاست سیدابراهیم 
رئیسی تشکیل شد و در آن با توجه به نقش و اهمیت 
روزافزون فضای مجازی در زندگی و کسب و کار مردم، 
موضوع توسعه پلتفرم های داخلی و ضرورت رفع موانع 
موجود در این زمینه مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
همچنین در این جلسه مقرر شد وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، طرح اجرایی خود همراه با زمان بندی 
آن را برای برطرف کردن موانع موجود در مسیر توسعه 
پلتفرم های داخلی در حوزه های کسب و کار، اطلاع رسانی 

و رسانه  ای به شورای عالی فضای مجازی ارائه دهد. 

 قالیباف اظهارنظری 
درباره استیضاح نداشته 

روابط عمومی مجلس در اطلاعیه ای نقل قول منتشر 
شده از رئیس مجلس درباره استیضاح وزرای دولت در 
برخی کانال های خبری را تکذیب کرد. روابط عمومی 
مجلس اعلام کرد: »روز دوشنبه برخی کانال های خبری 
تلگرام بی هویت و برخی حساب های توئیتری بی نام ونشان 
واقعی، مدعی شدند که رئیس مجلس استیضاح وزرا را به 
صلاح ندانسته و گفته که تا فرارسیدن سال جدید هیچ 
استیضاحی را اعلام وصول نمی کنم. روابط عمومی مجلس 
ضمن تکذیب چنین نقل قولی از آقای دکتر قالیباف به 
استحضار می رساند مواضع رسمی رئیس مجلس تنها از 
تریبون های عمومی و حساب های کاربری رسمی  ایشان، 
به اطلاع و سمع و نظر مردم می رسد. متاسفانه از آنجا که 
در چند هفته اخیر جریانی بی نام و نشان به صورت هدفدار 
مطالب جعلی را منتشر و آنها را منتسب به رئیس مجلس 
کرده؛ مجدداً از رسانه های محترم و خبرنگاران عزیز 
درخواست می کنیم تنها از طریق مراجع رسمی خبر ها و 
اظهار نظرهای مربوط به رئیس مجلس شورای اسلامی 

را پوشش بدهند.«

 محور جلسات رئیس جمهور
 در روسیه

سخنگوی دولت جزئیات جلسات و نشست های 
رئیس جمهوری در سفر به روسیه را اعلام کرد. علی 
بهادری جهرمی در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: 
» رئیس جمهور در سفر روسیه علاوه بر دیدار با آقای 
ولادیمیر پوتین، در مجلس دوما سخنرانی خواهند داشت. 
دیدار با فعالان اقتصادی و نفتی و حضور در دانشگاه 
از دیگر برنامه های ایشان در روسیه خواهد بود. محور 
مباحث و جلسات  توسعه صادرات به روسیه و تقویت 

ارتباطات تجاری و اقتصادی است.«

 حل مشکل واردات فلفل دلمه
 از ایران

وزیران امور خارجه ایران و روسیه در آستانه سفر 
رئیس جمهور کشورمان به مسکو شنبه شب به صورت 
تلفنی با یکدیگر رایزنی و گفت وگو کردند. حسین 
امیرعبداللهیان در خصوص مشکل پیش آمده در زمینه 
صادرات یکی از اقلام کشاورزی ایران به روسیه که اکنون 
به دلیل برخی تشریفات اداری با مشکل مواجه شده، 
بر ضرورت تسریع در حل و فصل موضوع تاکید کرد. 
سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه در پاسخ، 
ضمن تصریح بر فنی بودن مشکل پیش آمده، اظهار کرد 
: موضوع از طریق نهادهای ذیربط در حال پیگیری و حل 
و فصل است. وی تاکید کرد که بر اساس توافقات موجود، 
واردات و صادرات اقلام کشاورزی میان دو کشور به صورت 
طبیعی جریان دارد و برای حل مشکل واردات فلفل دلمه 
از ایران نیز جهات ذیربط دو کشور در حال هماهنگی اند 
و به صورت وبیناری مباحث فنی را مطرح و حل و فصل 

خواهند کرد. 

 شهدای گمنام در دل مردم
 جای دارند

معاون پارلمانی رئیس جمهور با بیان اینکه شهدای 
گمنام در دل مردم ما جای دارند، گفت: امیدواریم 
تدفین شهدای گمنام در دستگاه های کشور انجام 
شود. سیدمحمد حسینی در مراسم تدفین شهدای 
گمنام در وزارت کشور اظهار کرد: شهدا بهترین 
الگو هستند آنها بالاترین همت و غیرت را داشتند 
که از کشور دفاع کردند و امنیت و آرامش را برای 
ما به ارمغان آوردند، قطعا ورزشکاران ما با آنها پیوند 
همیشگی خواهند داشت. امروز همه جمع شده اند تا 
با شهدا میثاق ببندند که راه آنها را ادامه دهند. وی 
ادامه داد: شهدای گمنام در دل مردم ما جای دارند. 
در جای جای کشور مزار شهدای گمنام را داریم. در 
دانشگاه ها در گذشته شهدای گمنام دفن شده اند. در 
وزارت ورزش هم این حرکت ارزشمند انجام شد و 
امیدواریم این اتفاق در دستگاه های دیگر هم انجام 
شود تا همه کارکنان دولت همواره به یاد شهدا باشند 
و نهایت تلاش خود را برای تعالی و پیشرفت کشور 

به کار گیرند. 

ناوگروه ۷۹ ارتش در دریای سرخ 
جانشین فرمانده نیروی دریایی ارتش ایران اظهار 
داشت: نیروی دریایی ارتش به طور مستمر در عرصه 
دریاها و آب های بین المللی به جهت تأمین خطوط 
مواصلاتی جمهوری اسلامی ایران حضور دارد و در 
راستای اهداف مورد نظر و تأمین منافع کشور گام 
برمی دارد. امیر دریادار کاویانی در خصوص مأموریت 
ناوگروه ۷۹ نیروی دریایی ارتش گفت: امروز ناوگروه 
ما متشکل از ناوبندر »مکران« و ناوشکن شهید 
»بایندر« در دریای سرخ حضور دارد و نفتکش های 
ایران را در مسیر تعیین شده اسکورت می کند. این 
روند همچنان ادامه دارد و نیروی دریایی افتخار 
می کند که در تداوم تأمین منافع کشور همواره در 
صحنه دریا حضور تأثیرگذار و راهبردی دارد. وی در 
خصوص آخرین وضعیت امنیتی خلیج فارس نیز 
عنوان کرد: با حضور نیروی دریایی راهبردی ارتش 
ایران و نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
امنیت کامل در مرزهای آبی کشور، تنگه هرمز، 
سواحل مکران، شمال اقیانوس هند و دریای سرخ 

برقرار است.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با اشاره به اهمیت 
صیانت از بیت المال در حوزه زمین و رفع تصرفات از 
منابع طبیعی و اراضی ملی که ازجمله اولویت های 
دستگاه قضائی در راستای اجرای بند دوم اصل ۱۵۶ 
قانون اساسی ناظر بر احیای حقوق عامه است، اظهار 
کرد: نقش دو عنصر آب وخاک در استمرار بقای انسانی 
بسیار حائز اهمیت است؛ لذا مدیریت منابع آبی و زمین و 
اصلاح بهره برداری از این منابع ازجمله موضوعات بسیار 
حائز اهمیت است که بی توجهی و غفلت از آن ها موجبات 
بروز آسیب های جبران ناپذیر می شود.حجت الاسلام 
 والمسلمین محسنی اژه ای به شناسایی خلأ های ۸ گانه ای 
اشاره کرد که در حوزه مدیریت زمین در کشور وجود 
دارد و به واسطه این خلأها، اراضی ملی و منابع طبیعی 
کشور در معرض آسیب ها و مشکلات جدی، عدیده و 
محسوسی قرارگرفته اند. وی با برشمردن مشکلاتی که 
به واسطه تصرفات اراضی و تغییر کاربری ها و آلودگی 
منابع آبی برای کشور و مردم ایجاد می شود، بیان 
کرد: مشخص نبودن حریم های شهری و روستایی و 
اختلافات دستگاه ها در این رابطه، عدم ایجاد و پیشبرد 
طرح تفضیلی بسیاری از روستاها و شهرها، عدم تکمیل 
طرح حدنگاری، وجود مراکز متعدد تصمیم گیری و 
صدور جوازهای ساخت وساز، تصرف اراضی توسط 
دستگاه های حکومتی و شرکت های تعاونی وابسته به 
این دستگاه ها، عدم دقت در واگذاری ها و عدم پیگیری 
و نظارت به روز و فقدان نظارت هوشمند صددرصدی، 
اختلافات بین دستگاه های مختلف ازجمله سازمان 
اوقات و منابع طبیعی در حوزه اراضی، خلأ هایی 
که در هنگام جابه جایی دولت ها و مسئولان برای 
سوءاستفاده کنندگان و سوداگران زمین ایجاد می شود، 
ازجمله مسائل و معضلاتی است که باید برای رفع آن ها 
جهت صیانت از بیت المال در حوزه اراضی، اقدامات و 

تدابیر لازم و عاجل صورت گیرد. رئیس دستگاه قضا به 
انتقاد از دستگاه هایی پرداخت که در بستر رود چالوس 
به عنوان یکی از منابع تأمین آب شرب شهروندان تهرانی، 
اقدام به ساخت وساز کرده اند و در همین راستا خطاب 
به اعضای شورای عالی حفظ حقوق بیت المال گفت: 
بیایید کار جدی و همه جانبه را از رود چالوس شروع 
کنیم دستگاه های حکومتی، دولتی و افراد عادی در 
بستر رودخانه و نه در حریم آن ساخت وساز داشته اند 
باید در این مورد اقدامی یکپارچه و هماهنگ صورت 
گیرد، قوه قضائیه یکی از دستگاه هایی است که در بستر 
رود چالوس اقدام به ساخت وساز کرده؛ بنای مربوط به 
دستگاه قضا اگرچه یک بنای کوچک و قدیمی است، اما 
باید به عنوان اولین مکان در آن نقطه تخریب شود. اژه ای 
در ادامه دستور کار اجرایی و جمع بندی جلسه شورای 
عالی حفظ حقوق بیت المال را جهت تصویب اعضا قرائت 
کرد وابراز داشت: از امروز با جدیت بیشتر از قبل چنانچه 
مسئولی چه در دستگاه قضا و چه در قوه مجریه در انجام 
وظایف و تکالیف خود نسبت به صیانت از بیت المال 
در حوزه زمین کوتاهی و قصور کرد تحت تعقیب قرار 
گیرد و برای تشخیص وقوع تخلف یا جرم در این رابطه، 
کارگروهی ایجاد شود. رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: 
دستگاه های مربوطه به ویژه دستگاه های دولتی باید در 
تکمیل طرح کاداستر به قوه قضائیه کمک کنند و چنانچه 
در پیشبرد این امر دارای مضایق و مشکلات بودجه ای 
هستند، موضوع را انتقال دهند تا موضوع هر چه زودتر 
مرتفع شود. حجت الاسلام  والمسلمین محسنی اژه ای با 
اشاره به وجود برخی احکام قضائی قطعی در خصوص 
رفع تصرفات از اراضی که به دلایلی طی سال های 
گذشته ازجمله تبعات اجتماعی، قابلیت اجرایی پیدا 
نکردند، عنوان کرد: در مورد اجرای احکام قطعی قضائی 
ناظر بر رفع تصرفات از اراضی، وزارت کشور و شوراهای 

تأمین استانی مسئولیت یابند و دادستان های سراسر 
کشور در این رابطه طبق نظر وزارت کشور و شوراهای 
تأمین استانی عمل کنند. رئیس قوه قضائیه با اشاره به 
اختلافاتی که بعضاً میان دستگاه های دولتی در خصوص 
تعیین حریم ها و پیشبرد پروژه های مرتبط با اراضی 
وجود دارد، گفت: بعضاً مشاهده می شود که پروژه ای پس 
از تصویب در دولت و تخصیص بودجه برای آن از ناحیه 
مجلس، با شکایت محیط زیست به دادستانی برای توقف 
اجرای پروژه مواجه می شود؛ در این زمینه ضروری است 
دستگاه های اجرایی مختلف در وهله نخست اختلافات را 
میان خود حل وفصل کنند و چنانچه به هر دلیلی امکان 
رفع اختلافات وجود نداشت، موضوع را به دستگاه قضائی 
منتقل کنند تا قوه قضائیه نیز برای رفع این اختلافات 
اقدامات مقتضی را انجام دهد. وی در ادامه جلسه شورای 
عالی حفظ حقوق بیت المال، بر ضرورت اصلاح شیوه های 
مدیریتی در حوزه منابع آبی و اراضی تاکید و اظهار کرد: 
در حوزه منابع آبی و اراضی چنانچه اقدام فوری و عاجلی 
در راستای اصلاح مدیریت مصرف، بهره برداری، توزیع 
و سایر جهات، صورت نگیرد، در آینده ای نچندان دور، 
کشور درگیر آسیب های متعددی خواهد شد که یک 
نمونه از آن فرونشست زمین و غیرقابل سکونت بودن 
مناطق است. رئیس دستگاه قضا بابیان اینکه برای اصلاح 
شیوه ها و رویکردهای مدیریتی در حوزه منابع آبی و 
اراضی، زمان را ازدست داده ایم، تصریح کرد: با توجه به 
نیازهایی که به واسطه افزایش جمعیت در بخش هایی 
نظیر تامین آب شرب، آب و زمین کشاورزی، جانمایی 
واحدهای مسکونی، تفرجگاه ها و... ایجاد می شود و 
همچنین با عنایت به مقتضیات توسعه ای و صنعتی 
کشور، به نظر می رسد که در حوزه مدیریت منابع آبی و 
اراضی با یک عقب ماندگی مواجه هستیم که باید هر چه 

زودتر جبران مافات کنیم.

مرتضی مکی
 تحلیلگر مسائل بین الملل 

رئیس قوه قضائیه:    

کار جدی و همه جانبه را از رود چالوس شروع کنیم
 به دستگاه هایی که مستحدثاتی در بستر و حریم رودخانه دارند اخطار و هشدار مجدد داده شود 

»آرمان ملی« تحولات مذاکرات وین را بررسی می کند:     

طرفین برجام درصدد توافق برای احیای برجام  
 حسین امیر عبداللهیان: ایران حسن نیت و عزم جدی دارد

 اولیانوف: ایران حق دارد در مذاکرات وین به دنبال تضمین باشد
آرمان ملی: مذاکرات احیای برجام در دور هشتم 
همچنان ادامه دارد و هیأت مذاکره کننده سخت مشغول 
چانه زنی و گفت وگو در خصوص اختلاف ها و اصطلاحا 
)پرانتزهای باز(ی هستند که سرعت مذاکرات رو به پیشرفت 
را کند کرده است. در همین خصوص نیز پس از بازگشت 
سرتیم های هیات های مذاکره کننده وین شامگاه دوشنبه 
مذاکره کنندگان ارشد ایران و سه کشور اتحادیه اروپا با 
حضور نماینده اتحادیه اروپا پس از دو روز وقفه تشکیل 
جلسه دادند و به گفت وگو پرداختند. این در حالی است که 
حداقل از جانب طرف ایرانی یک نکته غیر قابل بازگشت و 
اغماض است. اینکه ایران از شروط خود مبنی بر برداشته 
شدن تحریم ها، راستی آزمایی و تضمین برای عدم خروج 
آمریکا از برجام نخواهد گذشت. از طرفی بسیاری از 
تحلیلگران و صاحب نظران داخلی و بین المللی بر این 
عقیده اند که شاید آمریکایی ها بر اساس توافق تحریم ها را 
بردارند و شرایط راستی آزمایی را نیز فراهم کنند اما خیلی 
سخت و شاید نشدنی به نظر می رسد که آنها تضمین عدم 
خروج از برجام بدهند چرا که اولا این مساله به احتمال 
فراوان با مخالفت کنگره همراه خواهد بود و دولت بعدی 
نیز خواهد توانست آن را تغییر دهد. با این حال منابع مطلع 
نزدیک به مذاکرات می گویند شرایط خوبی بر مذاکرات 
وین حاکم است و همه طرف های مذاکره نسبت به رسیدن 
به توافق خوشبین و امیدوارند. چنانکه رسانه های خارجی 
نیز با بررسی چالش های موجود بر سر راه مسیر هیات های 
مذاکره کننده در وین، با استناد به اظهارات افراد نزدیک به 
جریان مذاکرات، می گویند احتمال رسیدن به یک توافق 
بر سر احیای برجام، وجود دارد. حال باید دید با وجود 
پیشرفت های گفته شده و اختلافاتی که هنوز حل نشده 
چه زمانی دود سفید از هتل کوبورگ وین برخواهد خاست 
و شاهد عکس یادگاری پس از توافق مذاکره کنندگان 

خواهیم بود. 
  اروپا به جای تعلل اختلافات را حل کند

مذاکرات وین روز دوشنبه در حالی با بازگشت روسای 
هیات های مذاکره کننده ایران و سه کشور اروپایی ادامه 
یافت که به نظر می آید ضلع غربی مذاکرات از تعیین 
ضرب الاجل بیهوده و دستوری برای رسیدن به نتیجه 
دست برداشته است یا حداقل فهمیده است که نمی توان 
برای مذاکراتی با این حساسیت و پیچیدگی، زمان تعیین 
کرد. مذاکره کنندگان ارشد ایران و سه کشور اروپایی روز 
جمعه هفته گذشته طبق توافق صورت گفته برای انجام 

مشورت ها و همچنین انجام تنفس و رسیدگی به امور اداری 
خود به پایتخت هایشان بازگشتند و روز دوشنبه مجدد 
گفت وگوهای فشرده را در وین آغاز کردند. البته در این چند 
روز جلسات کارشناسی برگزار شده و تمرکز جلسات بر روی 
چهار متن اصلی در خصوص موضوعات مختلف بوده است. 
روسای هیات های مذاکره کننده ایران و سه کشور اروپایی در 
حالی روز جمعه وین را برای انجام مشورت با پایتخت ها ترک 
کردند که اخبار و گزارش ها از روند مذاکرات تا کنون مثبت و 
رو به جلو ارزیابی می شد. سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت 
امور خارجه روز دوشنبه در همین چارچوب تاکید کرد 
که »موضوعاتی که باقی مانده، موضوعات کلیدی هستند 
که نیاز به اخذ تصمیمات خاص سیاسی دارد به خصوص 
از طرف واشنگتن و آن ها باید تصمیمات خود را در مورد 
مسائل باقی مانده به خصوص موضوع رفع تحریم ها اعلام 
کنند. اگر این اتفاقات در بازگشت تیم های مذاکره کنندگان 
کشورها به وین رخ دهد می توان گفت با سرعت خوبی به 
سمت رسیدن به یک توافق پایدار و قابل اتکا در حال حرکت 
هستیم.« آن طور که رسانه های خارجی به نقل از برخی 
مقامات اروپایی و آمریکایی که نامی از آنها برده نشده است، 
گفته اند؛ طرف های غربی زمان بیشتری را به دیپلماسی در 
وین خواهند داد. این در حالی است که ایران از ابتدای شروع 
مذاکرات تاکید کرد، برای مذاکرات هیچ چارچوب زمانی 
خاصی قائل نیست، آنچه پایان مذاکرات را رقم می زند، اراده 
و جدیت طرفین برای رسیدن به نتیجه است. آنچه مسلم 
است اینکه اگر طرف های غربی و آمریکا نگران گذشت زمان 
هستند بهتر است سریع تر نسبت به رفع اختلافات و ابهامات 
و برداشتن پرانتزها اقدام کنند. سه کشور اروپایی به خوبی 
می دانند که ما به ازای کاهش فعالیت های صلح آمیز هسته ای 
ایران طبق برجام، رفع تحریم هاست که باید از سوی آمریکا 
انجام شود، پس بهتر است به جای تعلل و محاسبه هزینه 
فایده در خصوص اینکه مذاکرات باید در چه زمانی به نتیجه 
برسد به وظایف خود در راستای رسیدن به توافقی مطلوب 

طرفین در جهت برداشته شدن تحریم ها عمل کنند 
تحریم ها  لغو  برای  جدی  قدم های  مسکو   

برداشته است
وزیر امور خارجه کشورمان در خصوص مذاکرات وین 
اظهار داشت: دولت جدید ایران، با رویکردی عمل گرایانه 
و نتیجه محور و با هدف دستیابی به یک توافق خوب وارد 
گفت وگوهای وین شده است. در این زمینه تاکید می کنم 
که فدراسیون روسیه هم در دستیابی به توافق هسته ای سال 

۲۰۱۵ میلادی و هم در مذاکرات اخیر جمهوری اسلامی 
ایران با ۱+4 نقش موثر و سازنده ای داشته و گام های مثبتی 
برای کمک به لغو تحریم ها برداشته است. حسین امیر 
عبداللهیان گفت: ایران در مذاکرات جدید، حسن نیت و 
عزم جدی دارد. موفقیت این مذاکرات منوط به لغو موثر و 
قابل راستی آزمایی تحریم ها و بازگشت طرف ها به تعهدات 
خود است. هدف اصلی مذاکرات پیش رو باید اجرای کامل و 
مؤثر توافق سال ۲۰۱۵ میلادی و عادی سازی روابط تجاری 
و همکاری های اقتصادی پایدار با جمهوری اسلامی ایران 
باشد. وی افزود: واضح است تهران به همان میزان که متعهد 
به عدم انحراف برنامه صلح آمیز هسته ای خود است، متعهد 
به حفظ و صیانت از دستاوردهای دانشمندان و صنعت 
هسته ای صلح آمیز خویش نیز است و به رغم تحریم های غیر 
قانونی و غیر انسانی، مصمم به ادامه مسیر توسعه همه جانبه 
کشور در عرصه های هوا ـ فضا، ماهواره برها، صنعتی، تجاری، 

دریانوردی، دفاعی، علم و فناوری های نوین است. 
  رایزنی مورا و ریابکوف

معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و معاون 
وزیر امورخارجه روسیه در مسکو درباره برجام رایزنی 
کردند. انریکه مورا، که به مسکو سفر کرده است روز گذشته 
با انتشار پیامی در حساب کاربری خود در توئیتر از دیدارش 
با سرگئی ریابکوف، معاون وزیر امورخارجه روسیه خبر داد 
و تاکید کرد که گفت وگوهای خوبی با او داشته است. مورا 
نوشت: نشست بسیار جالبی با معاون وزیر خارجه روسیه 
درباره معماری امنیتی اروپا، برجام و ونزوئلا داشتم. برای 
اتحادیه اروپا مهم است که به پرداختن به این موضوعات و 

سایر مسائل سیاست خارجی ادامه دهد. 
  حق ایران برای اخذ تضمین 

نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین در 
واکنش به ادعای یکی از مقامات آمریکایی درباره نتایجی 
که احیای برجام برای ایران در بر خواهد داشت، از موضع 
ایران در مذاکرات وین مبنی بر تضمین خواهی برای عدم 
ترک یک جانبه برجام از سوی دولت های آتی آمریکا، دفاع 
کرد. میخائیل اولیانوف در واکنش به ادعای ریچارد گلدبرگ 
عضو لابی صهیونیستی»بنیاد دفاع از دموکراسی ها« درباره 
نتیجه ای که احیای توافق هسته ای برای نقش ایران در 
منطقه در بر خواهد داشت، در صفحه توئیترش نوشت: 
بعضی ها نمی خواهند از سیاست شکست خورده فشار 
حداکثری درس بگیرند. ایرانی ها کاملا حق دارند که دنبال 

تضمینی در قبال تکرار این ماجراجویی فاجعه بار باشند.

 مسابقات ملی عامل همدلی
 ملت است

دبیرکل حزب اتحاد ملت در نامه ای 
به رئیس جمهور با برشمردن سه بحران 
اساسی ورزش ایران خواستار ورود 
او و اتخاذ تصمیمی عاجل شد. آذر 
منصوری باشگاه داری دولتی و به تبع 
آن حذف استقلال و پرسپولیس از لیگ 
قهرمانان آسیا، عدم حضور زنان در 
ورزشگاه ها به عنوان تماشاگر مسابقات 
ورزشی و عدم حضور ورزشکاران 
ایرانی در برخی رقابت ها را سه بحران 
اساسی ورزش ایران ذکر کرده و نوشته: 
»جناب رئیس جمهور! وقت تنگ است 
و فرصت های عمل محدود. پس از شما 
می خواهیم با اتخاذ این سه تصمیم 
عاجل از افتادن ورزش ایران به ورطه ای 
که جز خسارت برای ایران و غصه برای 
ایرانیان سرانجامی نخواهد داشت، 
جلوگیری کنید.« وی افزود: مسابقات 
قهرمانی و جهانی به ویژه در خصوص 
تیم های ملی، از معدود حلقه هایی 
است که هنوز آحاد ایرانیان را فراتر 
از اختلافات و تفاوت های سیاسی و 
فکری و... به هم پیوند می دهد و همدل 
و همصدا می کند. عملکرد دولت قبل در 
این حوزه اصلا قابل دفاع نبوده و سمت 
و سوی دولت فعلی اگر وضعیت را بدتر 
نکند، بهتر از دولت قبل هم نخواهد بود؛ 

مگر آنکه تصمیم دیگری بگیرند.

یـــادداشت

دولت سیزدهم و مجلس یازدهم بنا دارند با تفاهم، 
تعامل و همکاری مشکلات را به تدریج حل کنند و جلو 
بروند و کمترین اختلاف به معنای تنازع را داشته باشند. 
این را در طرح ها، نشست ها و همکاری ها می بینیم. دیگر 
اینکه اختلاف را هرگز نباید نادیده گرفت. در دولت زمان 
جنگ با اینکه جنگ مساله اصلی بود گاهی مجلس برای 
وزیر دفاع توافق نمی کرد و برای یک وزارتخانه چند نفر 
معرفی می شدند و از مسیر مجلس می گذشتند. مجلس 
۲۹۰ نماینده دارد که هر کدام به طور جداگانه نظر، فکر 
و تدبیر دارند و با هم مباحثه می کنند و رای هم می دهند 
اما سوال هم می کنند و ممکن است کار را به استیضاح نیز 
برسانند. ولی این نوع رویکرد مجلس به معنای تقابل نیست 
بلکه تعاملی با شرایط، قواعد و ضوابط است. از طرف دیگر 
کشور یکسری استعدادها و ظرفیت هایی دارد که باید به 
سراغ آنها برویم. اخیرا بحثی مطرح کردم که از آن سوء 
برداشت شده که گفته ام می شود ۱۸۰میلیون نفر را اداره 
کرد. بله همچنان بر این نظر هستم اما به شرط و شروطی که 
تولید را بیشتر کنیم ؛ اهل کار و قناعت شویم و اهل اصراف و 
قاچاق نباشیم. نمی شود که ۸۰۰ هزار تلویزیون قاچاق وارد 
کشور شود و بعد گفته شود که چرا کارخانه نمی چرخد. 
البته این مساله نیز نیازمند کمک مردم است. تا مردم با 
دولت همکاری کنند و خودشان سرمایه گذاری نکنند و از 
ظرفیت ها استفاده نکنند مسلما مشکلات، گرفتاری و تورم 
و رکود را خواهیم داشت. ولی اگر واقعا دولت، ملت و همه 
قوا در عین حالی که اختلاف نظر وجود دارد همکاری کنند 
می شود به تفاهم و تعامل رسید. البته گرچه امروز شرایط 
مردم به لحاظ معیشتی چندان مناسب نیست و برخی 
نارضایتی ها و اعتراض ها در جامعه به وجود آمده است. اما با 
توجه به افق روشن پیش رو آینده امیدوارکننده است چرا که 
هم دنیا بنا دارد که با ایران راه بیاید و هم ایران کار کند. مردم 
دیگر از اختلاف و تقابل خسته شدند و از این رویه نیز چیزی 
به دست نمی آورند. لذا به شرط همکاری همه می توان آینده 
مطلوبی برای کشور و جامعه متصور بود. دولت و مجلس 
نیز با همگرایی و هم افزایی بیشتر می توانند در این راه 
عملکردی مفید و موثری داشته باشند. اگر دولت بتواند 
شرایط اقتصادی و معیشتی مردم را تا حدی سامان بدهد به 
نحوی که از نارضایتی های مردم کاسته شود و قدرت خرید 
مردم بیشتر شود و قیمت ها کاهش یابد شرایط بسیار بهتر 

خواهد شد.

بهبود امور در گرو تعامل همگانی

سید رضا اکرمی 
عضو جامعه روحانیت مبارز

با پدیده گسترش پاکباختگان 
مواجهیم

یـــک فعال سیاسی گفت: وقتـــی 
مردم می بینند که هر چه سخن می گویند 
به جایی نمی رسند، دست به اعتراض 
می زنند. حتی ممکن است اعتراض ها به 
همین میزان باقی نماند و اگر مشکلات حل 
نشود، شاهد درگیری های قومی باشیم. 
سید مصطفی هاشمی طبا افزود: افزایش 
فشار اقتصادی بر مردم، کار را به جایی 
رسانده که ناهنجاری های اجتماعی رو 
به افزایش گذاشته است؛ به این معنی که 
وقتی طبقه متوسط در سال های گذشته 
به شدت تحت فشار قرار گرفت و حتی 
به گفته برخی جامعه شناسان سیاسی از 
بین رفت، دو طبقه مرفهان و فرودستان 
رودرروی یکدیگر قرار گرفتند که چنین 
شرایطی بی تردید می تواند پیامدهای 
خطرناکی را در پی داشته باشد. وی درباره 
این موضوع گفت: »به نظر من صرفا فاصله 
طبقاتی در ایران وجود ندارد بلکه امروز 
مردم ناامید شده اند. ناامیدی در وجود 
مردم ریشه دوانده و آینده ای پیش روی 
مردم دیده نمی شود. به بیان دیگر ممکن 
است عده ای فقیر باشند اما در عین حال 
امیدوار باشند اما وقتی فردی هم فقیر 
است هم ناامید می شود پاکباخته و امروز 
با پدیده گسترش پاکباختگان مواجهیم. «

آرمان ملی: اولین جلســـه دادگاه رسیدگی به پرونــــده 
حبیب فرج اله چعب ملقب به حبیب اسیود، ســـرکرده گروهک 
حرکة النضال دیروز )سه شنبه، ۲۸دی ماه( در شعبه ۲۶ دادگاه 
انقلاب اسلامی به ریاست قاضی افشاری برگزار شد. حجت الاسلام 
 والمسلمین قاضی افشاری ضمن اعلام آغاز رسیدگی به پرونده 
سرکرده گروهک تروریستی حرکة النضال العربی لتحریر الاحواز، 
حبیب فرج اله چعب، اظهار کرد: در این جلسه وکلای متهم و 
تعدادی از خانواده های شهدا حاضر هستند. وزیری نماینده 
دادستان با اشاره به کیفرخواست متهم اظهار کرد: حسب 
محتویات پرونده حبیب فرج اله چعب معروف به ابوعزیز و ابواحمد 
متولد سال ۱۳۵۲ شاغل در اداره کار سوئد و ساکن این کشور 
دارای سابقه کیفری است. وی با اشاره به ادله پرونده گفت: 
طبق اطلاعات تحقیق وزارت اطلاعات، اقاریر متهم، تحقیقات 
به عمل آمده و ادله موجود وی متهم است به افساد فی الارض از 
طریق تشکیل، اداره و سرکردگی گروهکی به نام حرکة النضال 
العربی لتحریرالاحواز و طراحی و اجرای عملیات تروریستی و 
تخریب اموال عمومی که از طریق عملیات های گوناگون آن ها را 
انجام داده است. نماینده دادستان ادامه داد: گروهک حرکة النضال 
اقدامات تروریستی وحشتناکی را از جمله بمب گذاری در اماکن 
دولتی، جاسوسی، سرقت مسلحانه، ایجاد رعب و وحشت کرده 
است که منجر به شهادت ۷4 نفر از شهروندان ایرانی شده است. 
عوامل اصلی گروهک تروریستی مزبور که عمدتاً در کشورهای 

سوئد، دانمارک و هلند مستقر هستند و از حمایت های عربستان 
سعودی بهره مند هستند، اقدام تروریستی در ایران انجام داده اند 
و با وجود صدور اعلان قرمز برای عوامل اصلی و سران گروهک، 
تاکنون اقدام موثری از سوی کشورهای اروپایی و سعودی برای 
تحویل سران گروهک صورت نگرفته است. وزیری گفت: در طی 
سال های اخیر فرماندهان گروهک تروریستی بین کشورهای 
اروپایی و عربستان سعودی در رفت وآمد بوده اند. اهداف تروریستی 
گروهک حرکه النضال را شهروندان عادی ازجمله زنان و کودکان 
تشکیل می دهند و اقوام فارس و عرب از قربانیان عملیات های 
تروریستی از گروهک هستند. وی ادامه داد: در همین راستا 
گروهک تروریستی مزبور دریکی از اقدامات خود در ۳۱شهریور 
سال ۹۷ با همکاری سایر گروه های تروریستی، مراسم رژه 
نیروهای مسلح را مورد هدف قرار داد و ۲۵ نفر ازجمله یک کودک 
را شهید و ۷۰ نفر را مجروح کردند. وی گفت: حملات تروریستی 
در خوزستان زمانی به نقطه بحرانی رسید که در سال۸4 چندین 
مرکز دولتی و تأسیسات نفتی به ویژه فرمانداری خوزستان منفجر 
شد. نماینده دادستان ادامه داد: حبیب نبگان و حبیب فرج اله 
چعب به همراه ۵ تن از سرکرده های گروهک در کشورهای اروپایی 
از جمله دانمارک، هلند و سوئد، مدیریت اقدامات تروریستی در 
خاک ایران را برعهده داشتند و به رغم اعلان قرمز برای ۱۲ نفر از 
سران گروهک متاسفانه کشورهای اروپایی از تحویل آنها به ایران 
امتناع کردند؛ به گونه ای که با وجود دستگیری چعب، توسط 

کشور لهستان این کشور به درخواست آمریکا و سوئد اقدام به 
آزادی وی کرد. وزیری درباره تجهیزات کشف شده از این گروهک 
تروریستی و فیلم های عملیاتی این گروهک، گفت: ۱۵۰ کیلوگرم 
مواد منفجره TNT، بمب ساعتی آماده انفجار، بمب دست ساز، 
اسلحه کلاش تاشو، اسلحه کلت، دوربین اسلحه، آرپی جی و 
خمپاره انداز، ریموت کنترل از راه دور بمب، تعدادی سوئیچ 
فعال کننده بمب، مواد شیمیایی و اکلیل مورد استفاده در ساخت 
بمب، البسه نظامی، تلفن ماهواره ای برای برقراری تماس با عناصر 
خارج از کشور ازجمله مهماتی است که از عناصر این گروهک 
کشف شده است. گفتنی است، بر اساس کیفرخواست صادره، اتهام 
وی اداره و سرگروهی گروه تروریستی به نام »حرکة النضال العربی 
لتحریرالاحواز« و طراحی و اجرای عملیات های بمب گذاری و 
تروریستی متعدد در استان خوزستان از جمله حمله به مردم 
اهواز در جریان رژه هفته دفاع مقدس در سال ۹۷ است که منجر 
به شهادت ۲۵ نفر از شهروندان اهوازی شد. بمب گذاری در اداره 
مسکن و شهرسازی اهواز، عملیات بمب گذاری سازمان برنامه 
و بودجه اهواز، بمب گذاری در اداره محیط زیست، بمب گذاری 
انتقال خط لوله های نفت، بمب گذاری در محور انتقال نفت آبادان 
به اهواز و ماهشهر، بمب گذاری در فرمانداری دزفول و آبادان، 
بمب گذاری در بانک سامان اهواز و برنامه ریزی برای بمب گذاری 
در دادگستری اهواز از اهم موارد تفهیم شده به این متهم در 

کیفرخواست است.

اولین جلسه دادگاه »سرکرده گروهک تروریستی الاحوازیه« برگزار شد  

عملیـــــات با حمــــایت عربستـــان 
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